
دانش�گاه آزاد همچن�ان از هر حسابرس�ي و 
شفافيتي »آزاد« است! در شرايطي كه بسياري 
از مردم با مس�ائل دش�وار اقتصادي دس�ت و 
پنجه ن�رم مي كنند، اينج�ا پ�اي تريليون ها 
تومان پول در ميان اس�ت. پنج سال پيش اين 
دانشگاه با وجود داشتن ساختمان هاي خالي، 
ساختمان س�وهانك را به قيمت يك تريليون 
تومان خريداري كرد. در اين دانش�گاه صدها 
عضو هيئت علمي از س�وي س�ازمان بازرسي 
شناسايي شده اند كه هم از اين دانشگاه و هم از 
دستگاه هاي ديگر حقوق تمام وقتي مي گيرند. 
از س�وي ديگر تا س�ال ۹۵ هيچ حسابرس�ی 
مس�تقلي از دانش�گاه آزاد انجام نشده بود. از 
سال ۹۵ به بعد هم حسابرسي هاي انجام شده 
را نه براي عموم منتشر كرده اند و نه در اختيار 
دس�تگاه هاي نظارتي ق�رار داده ان�د. ماهيت 
دانش�گاه آزاد مورد شناس�ايي دستگاه هاي 
قضايي نيست كه با آن برخورد شود يا اگر حق 
استاد يا دانش�جويي در دانش�گاه آزاد ضايع 
شود، نمي تواند به ديوان عدالت اداري شكايت 
كند. خلاصه اينكه دانشگاه آزاد براي خودش 
همچون جزي�ره يا ايالت�ي آزاد عمل مي كند و 
هيچ كس نيس�ت تا به وضعيت اين دانش�گاه 
رس�يدگي كند. اين در حالي اس�ت كه بخش 
عمده اي از فارغ التحصيلان دانشگاهي در اين 
دانشگاه تحصيل مي كنند يا از آن فارغ التحصيل 
شده اند. بر اين اساس يكي از اتفاقاتي كه لازم 
اس�ت در حوزه آموزش تعيين تكليف ش�ود، 
موضوع نظارت بر دانش�گاه آزاد اسلامي است 
كه از بدو تأسيس تاكنون به دلايل متعدد و در 
دوره هاي مختلف دچار فقدان نظارت اساسي 
بوده اس�ت. حالا نماين�دگان مجل�س پيگير 
تصويب »طرح س�اماندهي نظارتي دانش�گاه 
آزاد اسلامي« هستند. در صورت تصويب اين 
طرح، صلاحيت رسيدگي به شكايات كاركنان 
و اساتيد اين دانش�گاه به عهده ديوان عدالت 
اداري خواهد بود و ديوان اجازه ورود به شكاياتي 
از اين دست را خواهد داشت. همچنين ماهيت 
دانشگاه آزاد كه در اساسنامه آن يك مؤسسه 
غيردولتي و غيرخصوصي است، تعيين تكليف 
خواهد شد تا زمينه نظارت بر آن فراهم شود. 

شفافيت عملكرد مالي دانشگاه آزاد اين روز ها به 
مطالبه عمومي اساتيد، دانشجويان، نمايندگان 

مجلس و افكار عمومي تبديل شده است. 
»طبق آمارهاي منتش��ر شده در س��ال 1390، 
حجم مالي دانشگاه آزاد 250 هزار ميليارد تومان 
بوده است. از اين س��ال به بعد رقم دقيقي وجود 
ندارد؛ البته اين رقم با گردش مالي دهها ميلياردي 
به صورت مشخص و بازه زماني صورت مي گيرد. 
اموال اين دانش��گاه با توجه به نرخ تورم حداقل 
پنج برابر شده اس��ت و اين ام��وال تحت نظارت 
هيچ دستگاه بيروني قرار ندارد.« علي خضريان، 
سخنگوی کميسيون اصل 90 با بيان اين مطلب 
مي افزايد: » عنوان غير خصوصي که رهبر معظم 
انقلاب تأکيد کردن��د براي اين ب��ود که بتوانيم 
دس��تگاه هاي نظارتي را بر اين دانشگاه حاکم و 
فعال کنيم البت��ه در حال حاضر م��ا در مجلس 
دنبال اين موضوع هستيم. کليات تصويب شده  و 
مرکز پژوهش ها نيز تأييد کرده است که اميدوارم 
کميس��يون آموزش جزئيات را بررسي کند و به 
صحن برسد تا مشكلات اساتيد و دانشجويان اين 

دانشگاه حل شود.«
 وعده آق�اي رئيس براي ش�فافيت مالي 

دانشگاه آزاد 4 ساله شد
 طرح شفافيت مالي دانش��گاه آزاد قولي بود که 
محمد مهدي طهرانچي، رئيس فعلي دانشگاه در 
سال هاي ابتدايي نشستن بر صندلي رياست اين 
دانشگاه از تريبون هاي رسمي اعلام و حتي برايش 
بازه زماني مشخص کرد. علاوه بر رئيس دانشگاه، 
رئيس هيئت امناي دانشگاه و برخي مسئولان نيز 
اين قول را داده بودند که شفافيت مالي دانشگاه 
آزاد را پيگيري و گزارش عملكرد را منتشر کنند. 
دکتر علي اکبر ولايتي، رئيس هيئت مؤس��س 
دانشگاه آزاد با تأکيد بر اينكه دانشگاه آزاد اسلامي 
ملك شخصي هيچ کس نيست و هزينه دانشگاه از 
محل خيريه و هزينه هاي مردم تأمين می شود و 

ما بايد پاسخگوي مردم باشيم، بر شفافيت مالي و 
رفع شبهات و ابهامات، از پاسخگويي به تحقيق و 
تفحص از دانشگاه و همچنين تلاش براي اصلاح 

در دانشگاه آزاد اسلامي سخن گفت. 
طهرانچی، رئيس دانشگاه آزاد پس از اينكه نتايج 
بررسي هاي خود را در جمع دانشجويان تشريح 
کرد، قول داد عملكرد مالي اين دانشگاه را تا پايان 
سال 9۷ منتشر کند. وي با حضور در يك برنامه 
تلويزيوني نيز اعلام ک��رد که مي خواهد عملكرد 
مالي دانشگاه آزاد را شفاف کند و از عدم شفافيت 
دانشگاه آزاد در دوران رياست عبدالله جاسبي هم 

انتقاد داشت. 
اين مطالبه همچنان به قوت خود باقي بود، سال 
9۸ هم به پايان رس��يد و مج��دداً هيچ گزارش 
حسابرسي مالي اين دانشگاه براي عموم منتشر 
نشد. س��ال 99 نيز با ش��رايط خاصي آغاز شد، 
دانشگاه ها با توجه به شيوع کرونا تعطيل شدند و 
همين مسئله موضوعيت مسائل مالي دانشگاه ها 

به خصوص دانشگاه آزاد را به حاشيه برد. 
 ريش�ه دانش�گاه آزاد در دس�تگاه هاي 

تصميم گير و سياستگذار
خضريان، عضو هيئت رئيس��ه کميسيون اصل 
90 در مجل��س ش��وراي اس��لامي در اين ب��اره 
مي گويد: » ابهام در ماهيت حقوقي دانشگاه آزاد 
از زمان تأسيس وجود داشت، از طرفي هم حضور 
رئيس هيئت مؤسس اين دانشگاه در جايگاه هاي 
عالي کشور از جمله رياس��ت جمهوري، رياست 
مجمع تشخيص مصلحت نظام، رياست مجلس 
شوراي اسلامي و رياست ش��وراي عالي انقلاب 
فرهنگي که باع��ث ايجاد اس��تثنائاتي درحوزه 
قانونگذاري کشور ش��ده بود، ابهامات را افزايش 
داده و محيطي جدا از س��اير دانشگاه هاي کشور 

براي دانشگاه آزاد اسلامي ايجاد کرد.«
وي با اشاره به عدم پاسخگويي مسئولان دانشگاه 
آزاد اسلامي در خصوص اقدامات و فعاليت هاي 
اين دانشگاه گفت: »اين دانش��گاه نه تنها جوابي 
ارائه نمي دهد، بلكه سرويس دهي به دستگاه هاي 
مختلف از جمله مجلس شوراي اسلامي، دستگاه 
قضايي کشور، مقامات کشوري و لشكري اعم از 
تأمين مدارك تحصيلي، نقل و انتقال دانشجويان 
و خويش��ان يا خدماتي اعم از عضويت در هيئت 
علمي دانش��گاه که مي تواند ش��أنيت اجتماعي 
براي خيلي از افراد ايجاد کند، شرايطي را به وجود 
آورده اس��ت که نه تنها پاس��خگو نبوده و نيست، 
بلكه در جاهايي درون دستگاه هاي تصميم گير، 
تصميم ساز و سياستگذار، ريشه دوانده است که 

تغيير آن ماهيت را سخت کرده است.«
اي��ن نماينده مجل��س با بي��ان اينكه س��ازمان 
بازرس��ي در ح��وزه چن��د ش��غله ها ورود 
کرده است، مي افزايد: » صد ها عضو هيئت علمي 
دانش��گاه آزاد در حال حاضر حق��وق تمام وقت 

از اي��ن دانش��گاه و در آنِ واحد، از يك دس��تگاه 
ديگري نيز حقوق تمام وقت دريافت مي کنند که 
سازمان بازرسي بخشي از اين موارد را شناسايي 
کرده اس��ت، اما امكان اينكه اين موارد به شعبه 
قضايي ارجاع ش��ود، وجود ندارد، چراکه ماهيت 
اين دانشگاه براي دستگاه قضايي قابل شناسايي 

نيست تا با اين تخلف برخورد کند.«
به گفته وي از ط��رف ديگر اگر حقي از اس��اتيد 
و دانشجويان اين دانش��گاه تضييع شود، امكان 
اينكه بتوان از طريق ديوان عدالت اداري موضوع 
را پيگيري کرد، وجود ندارد پس مي توان نتيجه 
گرفت شئونات اساتيد و دانشجويان اين دانشگاه 
رعايت نمي شود، چراکه آنها بايد در يك دادگاه 
عمومي که به مس��ائل اداري و دانشگاهي واقف 

نيست، مطالبات خود را پيگيري کنند. 
 دست بسته قانون براي سؤال از دانشگاه 

آزاد
خضريان تأکيد مي کند: » از مديران اين دانشگاه 
به مجلس فشار وارد کردند که طرح ساماندهي 
نظارتي دانش��گاه آزاد تصويب نش��ود! دليل آن 
تعارض منافعي است که وجود دارد؛ چند شغلگي 
از جمله آنهاس��ت که ب��ه طور مثال ف��ردي در 
دولت جديد مس��ئوليت در حد معاونت يكي از 
وزارتخانه هاي کش��ور را دارد و همزمان يكي از 

مديران عالي دانشگاه آزاد است.«
به گفت��ه خضريان اس��اتيدي در دانش��گاه آزاد 
تدريس مي کنند که برخي چند شغله هستند، 
لازم است که اين اساتيد خارج شوند و اگر کمبود 
استاد وجود دارد، اساتيد جديد وارد شوند و اگر 
کمبودي وجود ندارد، بار مالي دانشگاه را کاهش 
دهند، چراکه ما در دانش��گاه آزاد حقوق نجومي 
داريم که اگر در طرح ساماندهي دانشگاه آزاد ثبت 
شود، رصد و شناسايي خواهد شد،زيرا در اين طرح 

بحث شفافيت ديده شده است. 
وي با اش��اره به مطالبات اس��اتيد و دانشجويان 
دانشگاه آزاد مي افزايد: » بارها اساتيد دانشگاه آزاد 
در مقابل مجلس تجمع و بسياري از نمايندگان 
حضور پيدا کرده و قول رس��يدگي داده اند، اما تا 
زماني که اي��ن طرح در مجلس تصويب نش��ود، 
نمي توانيم به صورت قانوني اقدامي انجام دهيم، 
چراکه ما امكان سؤال و استيضاح از رئيس دانشگاه 

آزاد را نداريم.«
 تعيين تكليف ماهيت دانشگاه آزاد 

خضريان با بيان اينك��ه در مجلس يازدهم طرح 
س��اماندهي نظارتي دانش��گاه آزاد ثبت ش��د، 
مي افزايد: » در اين خصوص با فش��ار س��نگيني 
مواجه شديم تا اين طرح از دايره خارج شود، اما 
در کميسيون آموزش با وجود اينكه دانشگاه آزاد 
با تيم چند ده نفره ب��راي رأي نياوردن اين طرح 

حاضر شده بود، کليات طرح به تصويب رسيد.«
طبق توضيحات اين نماينده مجل��س، در ماده 

نخس��ت اين طرح نيز ماهيت دانش��گاه آزاد که 
در اساس��نامه آن ي��ك مؤسس��ه غيردولت��ي 
و غيرخصوص��ي عنوان مي  ش��د، تعيين تكليف 
ش��د تا در يكي از نظامات حقوقي يعني در چهار  
حالت دولتي، مؤسسات خصوصي، شرکت هاي 
دولتي، مؤسسات عمومي غيردولتي قرار گيرد. 
البته ماهيت اين دانش��گاه هم��ان غيردولتي و 

غيرخصوصي خواهد بود. 
سخنگوي کميس��يون اصل 90 مجلس شوراي 
اس��لامي تأکي��د مي کند: » ب��ا توجه ب��ه اينكه 
نماين��دگان مجلس ب��ه پيش��نهاد اينجانب در 
زمينه ورود ديوان محاس��بات کشور به موضوع 
حساب  هاي دانش��گاه آزاد اس��لامي رأي مثبت 
دادند، پيش بيني ما اين اس��ت که با رأي مثبت 
نمايندگان مجلس يازدهم، زمينه ورود کارآمد 

نظارتي بر دانشگاه آزاد فراهم شود.«
 سؤالاتي از مديران دانشگاه آزاد

تقريباً تم��ام مدي��ران ارش��د دانش��گاه آزاد از 
دانشگاه هاي دولتي هس��تند! اما گفته مي شود 
دانش��گاه آزاد خصوصي است. اينجاست که بايد 
پرسيد پس شما رؤس��ا چطور از دانشگاه دولتي 
مأمور ب��ه خدم��ت در يك مؤسس��ه خصوصي 

شده ايد؟
از س��وي ديگر آيا طي اين حدود 40 س��الي که 
از تأسيس دانش��گاه آزاد گذشته حتي يك عضو 
هيئت علمي از خود دانشگاه آزاد که لايق مديريت 
بر دانشگاه آزاد باشد، پيدا نش��ده است؟ چرا هر 
باره يك رئيس جدي��د به همراه دهه��ا مدير از 
دانشگاه هاي دولتي مي آيند ؟ علاوه بر اين حدود 
300 واحد دانشگاه آزاد عموماً در بهترين نقاط 
شهرها وجود دارد. سؤال اينجاست اگر دانشجو 
کم اس��ت، چرا برخي از آنها را به نحوي شفاف و 
با نظارت سازمان حسابرسي مزايده نمي گذارند؟ 
هر چند که برخي از اعضای هيئت علمي دانشگاه 
مي گويند اصلًا نيازي به اين کار ندارند. براي اداره 
دانشگاه و افزايش متناسب حقوق هيئت علمي 

درآمد کافي دارد!
و با عنايت به اينكه صدها نفر در دانشگاه آزاد دو 
شغله هستند، وضعيت حقوقي رياست محترم و 
معاونان وي چگونه است و آيا در بين معاونان هم 

کسي هست که از دو جا حقوق بگيرد؟
براي پاسخگويي به اين س��ؤالات به سراغ محمد 
مهدي طهرانچي، رئيس دانشگاه آزاد مي رويم، اما 
پيگيري هاي خبرنگار »جوان« براي مصاحبه با وي 
به نتيجه نرسيد. بر اين اساس به سراغ دکتر احمد 
حيدري، معاون وزير نيرو و سخنگوي دانشگاه آزاد 
مي روم تا پاسخ سؤالاتم را درباره صدها نيروي دو 
شغله دانشگاه آزاد و موضوعات ديگر از وي بشنوم. 
دکتر حيدري با بيان اينكه در جلسه است، خواست 
سؤالات را برايش بفرستم، اما تا لحظه نگارش اين 

گزارش پاسخي دريافت نشد!
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تخريب 14 ساختمان ناايمن در منطقه 10

دست بسته قانون مقابل دانشگاه آزاد
در شرايطي که 6 سال است حسابرسي از دانشگاه آزاد منتشر نشده است و معضلاتی از جمله صدها مدير دوشغله ای که از دانشگاه آزاد و يك دستگاه ديگر

 حقوق تمام وقت می گيرند، گريبانگير اين دانشگاه است، نمايندگان مجلس پيگير تصويب »طرح ساماندهي نظارتي دانشگاه آزاد اسلامي« هستند

»جوان« آماده انعكاس پاسخ دانشگاه آزاد اسلامی به گزارش است

شهردار منطقه ۱۰ تهران از تخريب ۱4 ساختمان با پيگيري هاي 
كميت�ه ايمن�ي منطق�ه براس�اس حك�م قضاي�ي خب�ر داد. 
رضا شرفي، شهردار منطقه 10 پايتخت درباره اقدامات انجام شده 
از سوي کميته ايمني براي ايمن سازي ساختمان هاي منطقه گفت: 
از نيمه دوم س��ال 1400 تاکنون، 9 جلسه کميته ايمني با حضور 
اعضاي آن تشكيل شد و در اين راستا همه املاك رها شده )متروکه( 

در سطح منطقه احصا شده است. 
وي با بيان اينكه بيش از 40 مصوبه در اين جلسات مورد تصويب 
قرار گرفته است، اظهار کرد: از اين تعداد، 22 مصوبه به صورت کامل 
اجرا و مابقي مصوبات مانند مراح��ل قضايي جهت اخذ حكم رفع 
خطر، تخريب و پيگيري هدايت مالكين به جهت اقدام به تخريب و 

نوسازي در دست اقدام است. 
شرفي با بيان اينكه 14 س��اختمان با پيگيري هاي کميته ايمني 

منطقه براس��اس حك��م قضايي تخريب ش��دند، تصري��ح کرد: با 
پيگيري هاي کميته ايمني منطقه، 20 ساختمان، نماي آنها مورد 
بازسازي قرار گرفت و مالكين سه ساختمان پر خطر يا متروکه نيز 

با راهنمايي هاي اين کميته موفق به اخذ پروانه تخريب و نوسازي 
شدند.  شرفي با بيان اينكه يك ساختمان در منطقه دستورالعمل 
ايمني آتش نش��اني آن اجرا شده است، خاطر نش��ان کرد: کميته 
ايمني منطقه نسبت به اخذ حكم قضايي 21 ساختمان ناايمن يا 
متروکه نيز اقدام کرده است. همچنين تاکنون 114 ملك رها شده 
)متروکه( نيز مورد شناس��ايي قرار گرفته که روند شناس��ايي اين 

ساختمان ها مستمراً توسط نواحي سه گانه در جريان است. 
وي با اشاره به آس��يب هاي اجتماعي ناشي از املاك متروکه و رها 
شده ابراز داشت: برخي از املاکي که به لحاظ متروکه بودن، باعث 
ايجاد معضلات اجتماعي در نواحي س��ه گانه ش��ده بودند، توسط 
کميته ايمني احصا شده و نسبت به ايمن سازي آنها از قبيل بستن 
در و پنجره ها يا ورودي هاي ساختمان و همچنين رنگ آميزي آن 

ساختمان از لحاظ منظر شهري اقدام شده است. 

 عضو شوراي شهر تهران با انتقاد از س��اخت بدون پروانه ساختمان 
گفت: بعضي از س��ازنده هاي اين ساختمان ها ش��بكه اراذل و اوباش 
سازمان يافته دارند که حتي نيروي انتظامي هم کاري در خصوص مقابله 

با آنها نمي تواند انجام دهد. 
 رئيس مرکز مديريت بيماري هاي واگير وزارت بهداشت گفت:  آبله 

ميمون هنوز وارد ايران نشده است. 
 ديوان عالي کش��ور اعلام کرد: نقض رأي محكومي��ت اکبر طبري 
صحت ندارد، بلكه ديوان عالي کش��ور در ارتباط با درخواست نامبرده 
مبني بر تجويز اعاده دادرسي تنها در دو مورد از عناوين اتهامي، اجازه 

رسيدگي داد. 
 نخس��تين خيابان غذا )فود اس��تريت( به همت شرکت ساماندهي 
صنايع و مشاغل شهر و با همكاري شهرداري منطقه 9 تهران در خيابان 

اجتماعي اين منطقه و با اشتغال مستقيم 200 نفر آغاز به کار کرد. 
 تعدادي از دبي��ران دروس ادبيات فارس��ي، زبان فارس��ي، معارف 
اسلامي، عربي، قرآن و زبان خارجي در نامه ای  به رهبر معظم انقلاب 
عنوان کردند: مصوبه کنكوري ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي، کنكور 
را حذف نمي کند، بلكه فقط با تبعيض قائل شدن بين دروس عمومي 
و دروس اختصاصي در کنكور، در پي القاي اين پيام به جوانان کش��ور 
است که نه زبان قرآن چندان مهم است و نه فرهنگ ايراني - اسلامي 

اهميت خاصي دارد. 
 مدير کل دفتر سلامت جمعيت، خانواده و مدارس وزارت بهداشت 
از غربالگري 6 ميليون و 900 هزار سالمند از مجموع ۸ ميليون سالمند 

ثبت شده در سامانه هاي الكترونيك وزارت بهداشت خبر داد. 
 قائم مقام معاونت اجتماعي و پيش��گيري از وقوع جرم قوه قضائيه با 
بيان اينكه متأسفانه قوه قضائيه سرريز بي توجهي ها و ترك فعل هاي 
همه دستگاه ها شده است، گفت: س��ال 13۸۸ فقط 200 هزار سرقت 
به ثبت رسيد، اما اين آمار در س��ال 1400 به يك ميليون و 400 هزار 

سرقت رسيده است!
 معاون وزير آموزش و پرورش از فعاليت هزارو200 پايگاه سنجش 
کلاس اولي ها خبر داد و گفت: پيش بيني مي کنيم امسال يك ميليون 

و 600 هزار کلاس اولي تحت پوشش قرار گيرند. 
 استاد چشم پزشكي با بيان اينكه تجويز لنز بدون نظر چشم پزشك 
مجاز نيست، گفت:  لنزها باعث خراش قرنيه مي شوند و عفونت  قرنيه 
را به دنبال دارد و گاهي آنقدر عفونت ها پيشرفته هستند که مجبوريم 

پيوند قرنيه انجام دهيم. 
 دبير شوراي آموزش دندانپزشكي و تخصصي با بيان اينكه صرفاً پنج 
دندانپزشك به ازاي هر 10هزار نفر داريم، گفت: اکنون بيش از 15 هزار 
دانش��جو داريم و يك هزار و 221 نفر رزيدنت تخصصي هم در کشور 

مشغول به تحصيل و ارائه خدمات هستند. 
 با حضوري شدن مدارس در ايران، بخش اعظمي از ظرفيت شبكه 
شاد آزاد شده که نه تنها مي توان از آن در کنار آموزش حضوري استفاده 
کرد، بلكه مي توان براي آموزش کشورهاي حوزه ايران فرهنگي نظير 

افغانستان نيز بهره برد.

حسین سروقامت

مدير  عامل شركت دانش بنيان »پالاشيمي پايا سبز« 
در گفت وگو با »جوان« عنوان كرد

حذف بومي آمونياك از پساب صنعتي
 98 درصد ارزان تر از فناوري خارجي

محقق�ان ايراني در روش�ي ك�ه هيچ مش�ابه داخل�ي و خارجي 
ندارد، موف�ق به ح�ذف اوره و آمونياك از پس�اب صنعتي صنايع 
پتروش�يمي ش�دند. اين دس�تاورد در بزرگ ترين پتروش�يمي 
توليد كننده آمونياك در غرب آس�يا به انجام رس�يد. مدير عامل 
شركت دانش بنيان پالاشيمي پايا س�بز در گفت وگو با »جوان« با 
بيان اينكه فناوري محقق�ان اين مجموعه ۹8 درص�د ارزان تر از 
فناوري خارجي است، از بي مهري برخي پتروشيمي ها به اقدامات 
دانش بنيان و رهاس�ازي آمونياك آنه�ا در رودخانه ه�ا خبر داد. 
ب�ر اس�اس مطالع�ات علم�ي منتش�ر ش�ده، اقام�ت در مناطق 
مس�كوني مج�اور ب�ا صناي�ع پتروش�يمي منج�ر ب�ه افزاي�ش 
ريس�ك ابت�لا ب�ه س�رطان كب�د، ري�ه، مغ�ز و خ�ون خواه�د 
ش�د. همچنين اي�ن آلودگي ها باعث ايجاد مش�كلات ب�اروري، 
س�قط و تول�د ن�وزادان داراي نق�ص ژنتيك�ي ه�م مي ش�ود. 
فاضلاب تمامي صنايع بعد از تصفيه خانه صنعتي راهي رودخانه ها 
مي شود و بر اساس دستورالعمل س�ازمان حفاظت محيط زيست 
اي�ن خروجي ها باي�د پايش ش�ود. اگ�ر مي�زان آلودگ�ي آب از 
استانداردهاي زيس�ت محيطي بالاتر باش�د در مرحله نخست به 
واحد صنعت�ي مربوطه تذك�ر و اخطار داده مي ش�ود ت�ا آلودگي 
را برط�رف كند. اگر اي�ن اقدام از س�وي صناي�ع متخلف صورت 
نگرفت، از طريق مراجع قضايي تحت پيگرد قرار خواهند گرفت. 
تصفيه نك�ردن پس�اب خروج�ي مجتمع هايي كه در فهرس�ت 
صنايع آلاينده هس�تند، طب�ق تبصره م�اده 38 قان�ون ماليات 
ب�ر ارزش اف�زوده مش�مول جريم�ه  س�نگين اس�ت. ضم�ن 
اينك�ه واح�د آلاين�ده محك�وم ب�ه رف�ع آلودگي هم هس�ت. 
يك�ي از خطرناك تري�ن م�واد درون پس�اب پتروش�يمي ها، 
آمونياك اس�ت. اي�ن م�اده داراي مولكول هاي بس�يار س�بكي 
است كه به س�رعت پخش مي ش�ود. اين ماده هم داراي خاصيت 
اش�تعال پذيري و هم س�مي اس�ت. اكنون محققان يك ش�ركت 
دانش بنيان اكن�ون در روش�ي منحصرب�ه فرد، موف�ق به حذف 
اوره و آموني�اك از پس�اب صنعت�ي صنايع پتروش�يمي ش�دند. 
ميلاد ت�اج الدين�ي، مدير عام�ل اي�ن دانش بني�ان در گفت وگو 
با »جوان« ب�ه تش�ريح اي�ن فن�اوري منحصربه ف�رد پرداخت. 

هسته اوليه ش�ركت ش�ما با چه هدفي و به چه شكلي 
ايجاد شد؟

هسته اوليه ش��رکت ما از س��ال 96 شكل گرفته اس��ت و هدف هم از 
همان اول حذف آمونياك از پساب مجتمع هاي پتروشيمي بود. اولين 
بي مهري ما از پتروش��يمي ش��يراز )نزديك ترين واحد پتروشيمي به 
اين دانش بنيان( بود. ولي درجا نزدي��م و کارمان را ادامه داديم و عيب 
و ايرادهاي طرح مان را هم برطرف کرديم. طرح مان را به پتروش��يمي 
پرديس ارائه داديم و همزمان هم کار ثبت اخت��راع فناوري مان را هم 
انجام داديم. در پتروشيمي پرديس از سال 9۸ کارمان را شروع کرديم. 
سه مرحله مهم تست آزمايشگاهي، تست نيمه صنعتي و تست صنعتي 

را هم با موفقيت پشت سر گذاشتيم. 
 طرح ش�ما چ�ه آزمايش هايي را از س�ر گذران�د و چه 

نظارت هاي علمي بر آن صورت گرفت؟
فناوري خودمان را زير نظر دانشگاه اهواز به عنوان ناظر طرح و همكاري 
دکتر غلاميان )رئيس بخش تحقيق و توس��عه پتروش��يمي پرديس( 
شروع کرديم. در مقياس آزمايشگاهي همه چيز موفقيت آميز بود. در 
مقياس نيمه صنعتي هم جواب ها عالي بود. بعد با مشورت مهندسان 
و محققان پتروشيمي پرديس تصميم گرفتيم که يك تست سه ماهه 
و 30 نوبته را در مقياس هر بار 300 مترمكعب پساب انجام دهيم. اين 
تست ميداني هم خوشبختانه با موفقيت همراه بود. بعد از اين آزمايش 
حالا نوبت اين بود که مهندسان پتروشيمي پرديس هم به اين نتيجه 
برسند که اين طرح براي مجتمع آنها مناسب است و به کارشان مي آيد. 
حدود يك س��ال و 100 نوبت، هر نوبت 300 مترمكعب پساب يعني 
حدود 30 هزار مترمكعب يا 3 ميليون ليتر پس��اب را تصفيه کرديم و 
آمونياك آن را که بالاتر از حد مجاز بود به پايين تر از حد مجاز رسانديم. 
اين تصفيه با هزينه حداقلي يعني کمتر از يك ميليارد تومان براي يك 

بازه يك ساله انجام شد. 
 در ح�ال حاضر فن�اوري ش�ما در چه صنعت�ي در حال 

اجراست؟
در ادام��ه ما فن��اوري خود را ب��ه پتروش��يمي زاگرس ارائ��ه داديم و 
خوشبختانه با اس��تقبال مهندسان پتروش��يمي زاگرس روبه رو شد. 
مهندسان پتروش��يمي زاگرس با ما همكاري زيادي کردند و در حال 
حاضر اين طرح در اين پتروش��يمي در حال اجراست. الان هم با بقيه 
پتروشيمي ها در حال مذاکره و معرفي فناوري هستيم تا بتوانيم با کمك 

آنها معضل پساب محيط زيستي ساير پتروشيمي ها را هم حل کنيم. 
 چه پالايشگاه يا پتروش�يمي هايي مي توانند از فناوري 

شما استفاده كنند؟
همه پتروشيمي هايي که با خوراك گاز طبيعي فعاليت مي کنند، به هر 
نحوي که شده با مشكل آمونياك در پساب خروجي مجتمع خود دست  
به  گريبان هستند. ضمن اينكه تمام پالايشگاه هايي هم که خوراك آنها 

گاز طبيعي است همين مشكل آمونياك در پساب خود را دارند. 
 چه كم كاري هايي در اين زمينه وجود داشت؟

برخي پتروشيمي ها حتي با توجه به به اينكه سازمان محيط زيست آنها 
را مجبور به تصفيه پس��اب کرده اند، اما اهميتي براي رفع اين موضوع 
قائل نيستند. مثلًا در پتروشيمي اراك پساب ها به راحتي در رودخانه ها 

رها سازي مي شود. 
 مزاياي طرح شما نسبت به فناوري هاي ديگر چيست؟

فناوري ما براي تمام اين پالايش��گاه ها و پتروشيمي ها مورد نياز است 
و بين تمام طرح هاي فيزيكي، بيولوژيكي و ش��يميايي که وجود دارد، 
طرح ما کم هزينه تر است. فناوري ما نيازي به استقرار تجهيزات ثابت 
گران قيمت ندارد. شرايط عملياتي هم که باعث متغير شدن پساب ها 
مي ش��ود، تأثيري در فناوري م��ا ندارد؛ يعني در حالت هاي اس��يدي 
مختلف، دماهاي مختلف، بار آلودگي پايين و بار آلودگي بالا مي توان از 

فناوري ما استفاده کنند. 
 براي حذف آمونياك از هر شيوه ديگري که بخواهيم کار کنيم، حداقل 
بايد 3 ميليون دلار ي��ا 100 ميليارد تومان هزينه ک��رد، ولي در طرح 
ما براي يك س��ال تصفيه کمتر از 2 ميليارد تومان اس��ت. مثلًا همان 
پتروشيمي پرديس سالي يك ميليارد دلار صادرات دارد که 2 ميليارد 
تومان در برابر آن هيچ است، اما سود زيادي به محيط زيست مي رسد. 

فيلم كوتاه »گزينش« اثر نازنين چيت  ساز ارزش بارها ديدن و 
درنگ  كردن دارد!

دختري مضطرب وارد اتاق مس�ئول گزينش شده، لحظات پر 
استرسي رقم مي خورد. كارگردان با ظرافت گفت وگوي دخترك 
و مس�ئول گزينش را با ورود پيرمرد آبدارچي توأم س�اخته، 

دستمايه تحقير پيرمرد را فراهم مي كند!
چاي كهنه دمي كه روي ميز مي ريزد، دستمال كثيفي كه براي 
نظافت ميز به كار مي رود، شكس�تن فنجان چاي و عصبانيت 
مسئول گزينش، بهانه هايي مي شود كه پيرمرد بيچاره مچاله 

شده، تمركز دخترك به هم بريزد!
او قدرتمندانه از جا بر خاس�ته، به نشانه اعتراض محل را ترك 

مي كند. 
-  اگر ديرتر واكنش نشان مي داديد، رد مي شديد. 
مرد جلوي عبارت »بي تفاوت نبودن« تيك مي زند!

همه چيز صحنه سازي بوده است. . . 
ملتي كه دچار سندر م بي  تفاوتي نش�ود، شكست ناپذير باقي 

می ماند، اثرگذار، كنشگر و تابوشكن پيش مي تازد!
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88 پروژه زيست محيطي در كشور
 افتتاح شد

روز گذش�ته و همزمان با هفتمين روز از هفته محيط زيس�ت 88 
طرح محيط زيس�تي ب�ا حضور مع�اون رئيس جمه�وري و رئيس 
سازمان حفاظت محيط زيس�ت در ٢۰ استان كش�ور افتتاح شد. 
علي سلاجقه در مراسم افتتاحيه ۸۸ طرح محيط زيستي گفت: اين طرح ها 
با اعتباري حدود 425 ميليارد تومان به اضافه 30 ميليون يورو و در بخشي 
ديگر 2/ 5 ميليون دلار افتتاح شدند.  وي اظهار داشت: اين تعداد طرح در 
بخش هاي مختلف پايش، نظارت و تصفيه خانه ها اس��ت ک��ه به مرور و با 
کمك دانش بنيان ها توسعه مي يابد.  س��لاجقه ادامه داد: سامانه پايش و 
پايگاه مديريت داده تالاب هاي ايران به نمايندگي از اين ۸۸ طرح افتتاح 
ش��د.  وي تأکيد کرد: بر اس��اس مفاد قانوني حفاظت و احياي تالاب هاي 
ايران و کنوانسيون رامسر، سازمان محيط زيس��ت مكلف است نسبت به 
پايش تالاب ها اقدام کند که بعد از راه اندازي اين سامانه امكان پايش آنلاين 
تالاب هاي کش��ور در بخش هاي مختلف تغيير کاربري، کميت و کيفيت 
آب و حيات وحش فراهم مي شود.  رئيس سازمان حفاظت محيط زيست 
تأکيد کرد: مناطق تحت حفاظت سازمان محيط زيست صعب العبور است، 
از اين رو حضور در اين مناطق و پايش آنها کار سختي است که با استفاده از 
دانش بنيان ها و فناوري هاي روز دنيا امكان پايش آنلاين اين مناطق از جمله 
تالاب ها فراهم شده است.  وي با اشاره به اينكه اکنون امكان پايش آنلاين 
۷۸ تالاب کشور از طريق اين سامانه ميسر است، گفت: امكان ارتقاي اين 
سامانه براي اطفای حريق و هشدار نسبت به آتش سوزي وجود دارد. مبحث 
بعدي آن مسائل انساني است که در تالاب ها و مناطق حاضر مي شوند که از 
طريق اين سامانه قابل رصد است، بنابراين مي توان متخلفان را با کمك آن 

شناسايي کرد که ظرفيت مناسبي براي سازمان ايجاد کرده است. 

   از شهر

علیرضا سزاوار

زهرا چيذري 
  گزارش  یک


